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Vysoké školy čeká utažení opasků - příští rok budou mít
citelně méně peněz

9.10.2010, 12:05, pořad: Týden v regionech - OS

Silvie KLEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Rozpaky, obavy, nejistota - takový začátek školního roku na veřejných vysokých školách dlouho nepamatují. Důvod?
Ministerstvo školství musí ušetřit víc než 2 miliardy korun a už je jasné, že to odnesou právě vysoké školy. V příštím
roce musejí počítat s tím, že na provoz dostanou přinejmenším o 10 % méně. Jak to vypadá v Moravskoslezském kraji,
zjišťovala Pavla Daňková.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Propouštět, rušit studijní obory, krátit studium, i snížit platy pracovníkům vysokých škol. K tomu budou muset přistoupit
vysoké školy, pokud chtějí přežít. Ti, kterých se to týká nejvíce, neskrývají obavy.

student
--------------------
S tím moc nesouhlasím, protože přece jenom to vzdělání je třeba a když to není z čeho platit, tak fakt nevím, no.

studentka
--------------------
Nelíbí se mi to, protože jsem student prvního ročníku a ráda bych udělala si určitě i magisterské studium, takže mám,
strach, no.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Ostravská univerzita nabízí zájemcům o studium více než tři stovky oborů. Už teď ví, že bude muset propustit některé
lektory a jiným sníží plat.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
Pro Ostravskou univerzitu to může znamenat propad až kolem 50 milionů, což je rozpočet možná menší fakulty, takže
je to velmi zásadní změna.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Lépe na tom nebude ani Vysoká škola báňská. Její zástupci se nejvíce bojí o kvalitní kantory. O chytré mozky je ve
světě pořád zájem.

Ivo VONDRÁK, rektor VŠB-TU Ostrava
--------------------
Tady hrozí nebezpečí toho, že bychom mohli přijít o ty nejlepší lidi.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
To je obava nejenom v Ostravě, ale nepochybně, nepochybně v celém terciárním školství.
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Ivo VONDRÁK, rektor VŠB-TU Ostrava
--------------------
Například u dobrých a výkonných vědeckých pracovníků je to velmi jednoduché dneska odcestovat z České republiky
někam do Spojených států do Evropy.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Snížení rozpočtu dopadne i přímo na studenty. Už teď je například jasné, že zimní semestry neproběhnou v původní
délce.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
Budeme muset zvažovat, jestli budeme schopni topit v zimě a podobně. Bude to velmi obtížné.

Petr NOSKIEVIČ, prorektor pro studium, VŠB-TU Ostrava
--------------------
Těch studentů nepoklesne o 10 % a rozhodně tyto vypadnuté prostředky už zasáhnou kvalitu zabezpečení výuky.

studentka VŠB-TU Ostrava
--------------------
Zkracovat nějaký zimní semestr, nebo zvyšovat nějak nebo platit vlastně za vysoké školy, to je otázka, kterou by bylo
třeba asi promyslet trošku déle, než ta vláda promýšlí.

Václav KOUKOLÍČEK, mluvčí, Ministerstvo školství ČR
--------------------
Samozřejmě probíhají jednání o tom, aby tady mohlo dojít k nějakým těm záchranným lanám, které by se mohly hodit
těm vysokým školám.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Chybějící peníze v rozpočtech vysokých škol chce ministr školství částečně nahradit dotacemi z Evropské unie. Podle
zástupců škol ale takové peníze nemůžou použít na samotný provoz. Tam budou chybět miliony.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
Ty peníze budou na zcela něco jiného, ale v žádném případě nám to nenahradí ten výpadek.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Z druhé strany já tuhle krizi, tohle krizové období, které já vidím možná jako výhodu a šanci jít do reforem a jít do změn,
které nám pomohou rychleji reformovat vysoké školství.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Jenže i reformy stojí peníze. Školy navíc už přijaly studenty na víceleté obory.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
My nemůžeme zavřít některé studijní programy nebo některé obory. Musíme jet, tak jak to vlastně máme.

Petr NOSKIEVIČ, prorektor pro studium, VŠB-TU Ostrava
--------------------
Pokud se týká o restrukturalizaci profilu vysokých škol, nabídky studijních programů, tak taky se neobejde bez investic,
bez výdajů.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Pokud bychom do těch změn nešli, tak ještě větší problém máme v roce 2012.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Vypadá to jako začarovaný kruh. Ministerstvo školství na vysoké školy nedá peníze kvůli krizi, do té bychom se ale
možná nedostali, pokud bychom měli dostatek vysokoškolsky vzdělaných lidí. Česká republika jich má navíc mnohem
méně než je průměr v Evropské unii.
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Ivo VONDRÁK, rektor VŠB-TU Ostrava
--------------------
Já se trošku bojím toho, že vlastně šetřit na vzdělávání je šetřit na své budoucnosti.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
Je to dost katastrofální, protože podle mého názoru jedině vysokoškolské vzdělání a vývoj v této oblasti nám pomůže
překonat takové ty ekonomické problémy a může nás posunout někde dál.

Václav KOUKOLÍČEK, mluvčí, Ministerstvo školství ČR
--------------------
Rozpočet ministerstva školství je skutečně napjatý.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
A aby toho nebylo málo - vysokých škol je podle ministerstva školství stejně hodně a jejich počty by se měly do budoucna
snížit.

Václav KOUKOLÍČEK, mluvčí, Ministerstvo školství ČR
--------------------
Je tu spousta oborů, jejichž studenti těžko hledají uplatnění na trhu práce. Je třeba tu síť zefektivnit tak, aby odpovídala
velikosti České republiky a počtu obyvatel.

Jiří MOČKOŘ, rektor Ostravské univerzity
--------------------
Každá vláda prozatím deklaruje, že bude podporovat vysokoškolské vzdělání. Zdá se, že právě tato vláda, která to
velice hlasitě říkala, má zcela jiné, má zcela jinou realizaci.

Pavla DAŇKOVÁ, redaktorka
--------------------
Jak se nakonec vysoké školy se zkrácenými rozpočty vyrovnají, ukáží až následující měsíce. Studenti i kantoři jsou si
už ale teď téměř jisti, že kvalita výuky půjde dolů, a to je to, co můžou potřebovat ze všeho nejmíň.


